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 Návrh optimalizácie nemocničnej siete 
z dielne Ministerstva zdravotníctva SR sa 
bytostne dotýka aj Nemocnice AGEL 
Krompachy. Reforma má so sebou priniesť 
redukciu niektorých nemocničných oddelení. 
Vybrané nemocnice sa v rámci nej majú 
zmeniť z akútnych na tzv. komunitné. Mesto 
KROMPACHY za nemocnicu „bojuje“ 

u najvyšších predstaviteľov zákonodárnej 
a výkonnej moci.
Spolu s 3 mestami a 34 obcami zaslalo mesto 
Krompachy zaslalo list premiérovi Eduardovi 
Hegerovi, prezidentke SR Zuzane Čaputovej, 
ako aj ministrom a poslancom NR SR. V ňom 
žiadajú o zachovanie Nemocnice AGEL 
Krompachy ako regionálnej nemocnice, tak 
ako tomu bolo doposiaľ.
Primátori a starostovia okresov Spišská Nová 
Ves, Gelnica, Levoča a Prešov sa obávajú, že 
plánovaná optimalizácia prinesie so sebou 
z h o r š e n i e  d o s t u p n o s t i  z d r a v o t n e j  
starostlivosti.
Krompašská nemocnica má v meste i regióne 
bohatú históriu. Postavená bola pred 123 rokmi
ako továrenská nemocnica a jej vybavenie bolo 
financované z bratskej pokladnice.

V súčasnosti je spádovou nemocnicou pre vyše 
60-tisíc obyvateľov.
V roku 2003 mesto Krompachy prevzalo od 
štátu nemocnicu, ktorá za jeden rok vytvorila 
dlh 570-tisíc eur. Mesto vynaložilo maximálne 
úsilie, aby sa nemocnica zachovala a postupne 
tento dlh splácalo.

Kvalitná zdravotná starostlivosť
Nemocnica v ostatných rokoch prešla 
viacerými rekonštrukciami. Tie zlepšili a 
zlepšujú kvalitu poskytovanej zdravotníckej 
starostlivosti. V súčasnosti tu prebieha 
rekonštrukcia gynekologicko-pôrodníckeho 
oddelenia, ktoré v rámci Slovenska patrí medzi 
najlepšie hodnotené. A je jediným oddelením 
v rámci okresov Gelnica a Levoča. Mesto 
Krompachy je vlastníkom budov a priestorov, 
ktoré od roku 2008  prenajíma spoločnosti 
Nemocnica AGEL Krompachy, s.r.o.. Všetky 
prostriedky z prenájmu mesto vkladá naspäť  
do rekonštrukcie a modernizácie nemocnice.
Nemocnica v súčasnosti poskytuje zdravotnú 
starostlivosť nielen pre občanov mesta 
Krompachy a širokého okolia, ale aj pre celý 
okres Gelnica a taktiež pre pacientov  z 
okresov Levoča, Prešov a Spišská Nová Ves.

Komplikácie s dostupnosťou
V súčasnosti  je časová dostupnosť  pacientov 
do krompašskej nemocnice, z niektorých obcí 
okresu Gelnica takmer 60 minút, čo 
predstavuje vzdialenosť viac ako 50  km. 
V prípade zrušenia krompašskej nemocnice 
budú musieť pacienti z týchto obcí dochádzať 
70 km do spišskonovoveskej či košickej 
nemocnice .  Dos tupnosť  zdravo tne j  
starostlivosti narastie na viac ako 1 hodinu.
Dodajme,  že nesúhlas so zrušením 
nemocničných oddelení prejavujú aj občania 
22 miest, vrátane mesta Krompachy, ktorí sa 
podpisujú pod Petíciu na záchranu 
regionálnych oddelení v nemocniciach.

(šim)

Pamätník 2.sv. vojny
sa dočkal menšej obnovy

Cantica Christiana
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Najzdravšou „dopravou“
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Narodenia, úmrtia i sobáše. 
Životné udalosti, o ktorých by 
s te  chce l i  dať  ved ieť  na 
s t ránkach  Krompašského 
spravodajcu? Je to jednoduché. 
Postačí pri návšteve matričného 
úradu  vypln iť  Súhlas  so 
s p r a c o v a n í m  o s o b n ý c h 
údajov alebo si ho stiahnuť na 
www.krompachy.sk vypísať 
doma a priniesť osobne na 
matriku, vhodiť do schránky na 
M e s t s k o m  ú r a d e  v 
Krompachoch alebo poslať 
poštou. Platí to aj v prípade 
Krompašanov, ktorí bývajú 
mimo mesta a chcú dať vedieť o 
významnej životnej udalosti. 
Súhlas dotknutej osoby je 
po t r ebný ,  ak  sa  v  r ámc i 
periodickej tlače zverejňujú 
dôležité životné udalosti akými 
sú uzatvorenie manželstva, 
úmrtie, narodenie dieťaťa, 
oslava životného jubilea, 
zverejňovanie mena, priezviska 
či fotiek a dátumov udalostí. 
Spracúvanie osobných údajov 
sa riadi nariadením GDPR a 
zákonom SR č. 18/2018 Z. z. o 
ochrane osobných údajov a o 
zmene a doplnení niektorých 
zákonov (ďalej len „zákon o 
ochrane osobných údajov“). 

(red.)

Krátko z mesta
Nový asfalt aj opravené výtlky

 Slnečné počasie v druhej polovici augusta prialo aj opravám na mestských 
komunikáciách. V meste sa v uplynulom mesiaci dokončili opravy asfaltu časti ulíc, 
opravili sa aj niektoré výtlky. Mesto bude v opravách pokračovať.

Noví zvierací kamaráti na ihriskách
 Na ihriskách v meste pribudli v týchto dňoch nové hracie prvky. Najmenšie deti sa 
tak môžu tešiť z „prírastkov“ za bytovkami. Detské ihrisko na Lorencovej ulici má 
nového zvieracieho obyvateľa. Drevenú zebru osadili pracovníci mesta v susedstve 
pieskoviska.
Novinka je pripravená aj pre deti na sídlisku Juh. Drevený slimák je na ihrisku novým
prvkom, ktorý bol osadený namiesto pôvodného. Ten bol už zničený.

Európsky týždeň mobility aj s mestom 
Krompachy

 Do Európskeho týždňa mobility (ETM), ktorý sa každoročne koná v dňoch 16. 
a 22. septembra sa v tomto roku po prvýkrát zapojilo aj mesto Krompachy. 
Propagáciou myšlienky ETM chce aj naše mesto prispieť k zvýšeniu záujmu ľudí 
o ekologickú dopravu a upriamiť pozornosť na tému mobilita. Kampaň ETM je 
prioritne zameraná na vplyv mobility, znečistenia ovzdušia a hluku na duševné  
a fyzické zdravie, na najnovšie trendy týkajúce sa bezpečnosti dopravy a na reakciu 
samospráv na pandémiu Covid-19 so zameraním na jej pozitíva v oblasti mestskej 
mobility a na význam obnovenia dôvery vo verejnú dopravu. V tomto roku si ETM 
pripomína svoj 20. ročník. Kampaň vychádza z dielne Slovenskej agentúry životného 
prostredia (SAŽP) v spolupráci s Ministerstvom životného prostredia Slovenskej 
republiky.

Do mestských škôl nastúpilo vyše 900 detí
 Spolu 931 žiakov nastúpilo do troch mestských základných škôl v meste Krompachy v novom školskom roku. Ďalších 111 
absolvuje povinnú školskú dochádzku v zahraničí.
V Základnej škole na Zemanskej ulici je prihlásených 242 žiakov z toho 20 je v zahraničí. Výučba prebieha v 14 triedach. 
Školský klub detí (ŠKD) navštevuje 58 detí.
Z celkového počtu 358 žiakov ZŠ s MŠ na Maureovej ulici navštevuje základné školy v zahraničí 34 z nich. Výučba v škole 
prebieha v 17 triedach. V školskom klube detí je postarané o 58 žiakov.
V tomto školskom roku má ZŠ s MŠ na ulici SNP 442 žiakov. Až 57 z nich je v zahraničí.
Výučba prebieha v 23 triedach, z toho v 7 nie je výučba v smenách. V hlavnej budove školy je 9 tried, v budove na ulici SNP 
53 sú tri triedy, rovnaký počet tried je aj v budove na ulici SNP 45. ŠKD navštevuje 25 detí.

(red.)



 V  s e p t e m b r i  2 0 2 1  s a  z a č a l i 
obnovovacie práce na pamätníku 
oslobodenia mesta počas 2. svetovej 
vojny. Pamätník je súčasťou centra 
mesta a menšou obnovou prechádza po
dlhých desaťročiach.
Poškodenie a nevyhovujúci stav je 
b a d a ť  n a  v i a c e r ý c h  m i e s t a c h 
pamätníka. Opravou prejde monument 
z a  s o c h o u .  Vy m e n í  s a  č a s ť 
mramorového obkladu pamätníka, ako 
aj mramorové dosky na ploche pred 
ním. Nefunkčný je aj večný plameň. 
Minulosťou by mali byť aj nevzhľadné 
kvetináče.
Mesto sa o dotáciu na obnovu 
pamätníka uchádzalo v rámci výzvy 

Úradu vlády SR a bolo úspešné. 
Zámerom projektu obnovy je zabrániť 
ďalšej fyzickej deštrukcii pamätníka, 
k t o r ý  j e  v  h a v a r i j n o m  s t a v e . 
Predpokladaná hodnota zákazky na 
obnovu pamätníka je 17 590,59 eura 
bez DPH.
Dodajme, že autorom pamätníka je 
košický sochár Arpád Račko.

Pamätník 2. sv. vojny sa dočkal menšej
obnovy

 Mesto Krompachy si spolu s ďalšími 
67 mestami a obcami Slovenska si 
začiatkom septembra pripomenulo 
obete holokaustu a rasového násilia. 
Pri pamätníku holokaustu na sídlisku 
JUH sa uskutočnila pietna spomienka 
na tých, ktorí sa mierových časov už 
nedožili.
Práve Mlynská a Slovinská ulica boli 
miestom života židovskej komunity 
v meste pred druhou svetovou vojnou. 
Súčasný pamätník stojí tam, kde 
kedysi stála židovská synagóga.
Dokončená bola začiatkom 20. 
storočia. Vedľa nej stál obecný 
dom s ľudovou školou, mikve 
a pekáreň macesu.
S p o m i e n k o v á  t r y z n a  p o d 
názvom Nezabudnutí susedia 
mala v tomto roku premiéru. 
Súčasťou spomienky bolo 
čítanie mien židovských občanov zo 
Slovenska, pri ktorých čítajúci zapálili 
sv iečky  a  po lož i l i  symbol ický 
kamienok k pamätníku holokaustu. 
Spomienky sa zúčastnili predstavitelia 
mesta i škôl v meste.
Na budúci rok, v tom istom čase 
budeme na obete holokaustu spomínať 
znova, čítajúc ďalšie mená obetí. 
Nezabúdajme na ľudí, ktorí sa stali 
obeťami represálií, deportácií a rasovej
nenávisti. Nezabúdajme na tých, ktorí 
napriek riziku straty vlastných životov, 

pomáhali zachrániť životy iných.
Spečatené osudy krompašských 

Židov
Po roku 1869 žilo v Krompachoch 67 
Židov. Na prelome storočí ich bolo už 
321, o desať rokov neskôr 427. Po 
vzniku Československej republiky sa 
k židovskému vierovyznaniu prihlásilo 
približne 390 obyvateľov.
V roku 1939 so vznikom Slovenského 
štátu sa Židia stali terčom represálií. 

V apríli a máji 1942 sa osudy Židov 
začali tragicky napĺňať. Deportácie 
neobišli ani Krompachy.
Prvými, násilne odvezenými do 
k o n c e n t r a č n ý c h  t á b o r o v  b o l i 
krompašské dievčatá a ženy.
Z mesta ich deportovali 27. marca 
1942. Približne štyridsať ich odvliekli 
do Spišskej Novej Vsi a cez zberný 
tábor v Poprade deportovali  do 
vyhladzovacieho tábora Osvienčim.
Z Krompách bolo v prvej  etape 
odvlečených 110 občanov, postupne 

ich nasledovali ďalší, dokonca ešte 
krátko pred oslobodením príslušníci 
nemeckej domobrany deportovali 
z mesta aj posledných Židov.

Príbeh tetovača Laleho
Pamätník obetí  holokaustu bol 
v Krompachoch postavený v septembri 
2019 pri príležitosti Dní mesta 
Krompachy.
Na výstavbu pamätníka prispela aj 
austrálska spisovateľka Heather 

Morris,  autorka svetového 
b e s t s e l l e r u  T e t o v a č  z 
Auschwitzu.  Vyrozprávala 
príbeh mladého Žida – tetovača 
v koncentračnom tábore, rodáka 
z  K r o m p á c h  L u d w i g a 
Eisenberga Sokolova, ktorého 
volali Lale. Autorom drevorezby 
pamätníka je Miroslav Vaverka.
P r á v e  H .  M o r r i s  o c e n i l a 

organizovanie spomienkovej tryzny na 
území nášho mesta. A cez FB mesta 
poslala Krompašanom aj srdečné 
pozdravy. Zaspomínala i nielen na 
L a l e h o ,  a l e  a j  n a  v š e t k ý c h 
Krompašanov, ktorých vzali, aby sa už 
nevrátili.
Spomienku pod názvom Nezabudnutí 
susedia organizoval Jozef Klement zo 
Zvolena.
Spoluorganizátormi bolo takmer 70 
miest a obcí Slovenska.

(šim)

Na obete holokaustu sme pri pamätníku
spomínali spolu s celým Slovenskom



 Tohto roku sa mesto Krompachy 
rozhodlo podporiť zber triedeného 
odpadu aj novým motivačným plánom 
pre občanov, ktorý sme nazvali 
„adresný zber“. Adresný zber sme 
začali realizovať začiatkom tohto roka. 
Každý kto sa zapojí do tohto zberu má 
nárok na úľavu z  poplatku za 
komunálny a drobný stavebný odpad 
podľa vopred určených podmienok.
Čo priniesla realizácia? Po ôsmich 
mesiacoch prichádzame s malým 
zhodnotením nášho úsilia, ktoré však 
žiaľ neprináša dostatočný efekt.
Najmä čo sa týka bytových domov, 
musíme konštatovať, že sa projekt 
neu ja l .  Z  rod ín ,  k to ré  býva jú 
v bytových domoch (činžiakoch) sa za 
osem mesiacov zapojilo iba sedem 
rodín a spolu vyzbierali 53 vriec 
plastov a 12 vriec skla, za čo im 
samozrejme ďakujeme. Príčinu 
neúspechu vidíme v celkovom 
nezáujme občanov o túto ekologickú 
otázku. Pohodlnejšie triedenie je 
zabezpečené prostredníctvom 1100 l 
nádob, ktoré sú umiestnené pri 
jednotlivých bytových domoch. To 
však zatiaľ nevieme pre potreby 
adresného zberu evidovať.
V spôsobe zberu triedeného odpadu od 
rodinných domov sa nemenilo nič, 

pridala sa len evidencia. Tá nám 
ukázala ako sa jednotlivé domácnosti 
(v našej evidencii podľa orientačného 
čísla domu) zapájajú do triedeného 
zberu. Výsledky ukázali, že percento 
zapojenia je dosť vysoké v priemere je 
to 74 % z monitorovaných ulíc, avšak 
mnohé rodiny sa  zapája jú  len 
sporadicky a nie na pravidelnej báze. 
100 % dosiahla napr. ulica Lesnícka.
Najviac vriec plastov na domácnosť 
v priemere nazbierali na ulici Stará 
cesta pri zapojení 70 % domácností. Čo 
sa týka skla, tam sú výsledky slabšie. 
Priemer na domácnosť za sledované 

obdobie osem mesiacov je pol vreca. 
Predpokladáme, že viacerí obyvatelia 
rodinných domov využívajú na zber 
skla zvony pri bytových domoch. To 
však spôsobuje, že zvony sú preplnené 
a ľudia z bytových domov nemajú kam 
sklo ukladať. Týmto preto apelujeme 
na obyvateľov rodinných domov, aby 
rešpektovali vrecový zber skla.
Podrobné výsledky si môžete pozrieť 
v priloženej tabuľke.
Mesto, vzhľadom na vynakladané 
finančné prostriedky, do konca roka 
zváži, či bude pokračovať v tomto 
projekte.

Záujem o triedenie v rámci adresného
zberu je minimálny

 Už od septembra v rámci jesenného upratovania budú v rámci mesta umiestnené veľkoobjemové kontajnery na odpad. 
Uvádzame termíny a lokality, kde budú kontajnery osadené. 

ZBER VEĽKOOBJEMOVÝCH ZLOŽIEK ODPADU 2021 - umiestnenie kontajnerov
      TERMÍN                                                                 LOKALITA                                                                                VOK
27.9. - 29.9.2021   Maurerova - 3 x, Trangusova +Hlavná 1,2 - 1 x, pri obytnom bloku SNP 7 - 1 x, Poštová - 1 x          6ks
29.9. - 01.10.2021   sídl. MIER - 2x, Hlavná ul. - 2x, Dolina - 2x                                                    6ks
01.10. - 04.10.2021 SNP - 3x, ul. Veterná - 1 x, ul. Robotnícka - 1 x, sídl. JUH - 1 x                                              6ks
04.10. - 06.10.2021 Cintorínska ul. - 2x, ul. Zemanská - 1x, Sadová ul.-1 x, Štúrova ul. - 1 x, ul.Zemanská - 1 x                 6ks
06.10. - 08.10.2021 Jesenského - 1 x, Banská ul. - 1 x, kpt.Nálepku - 1 x Rázusova ul. - 1 x, Kúpelná ul. - 1 x                   6ks

Vysvetlivky: Rázusova ul. - oproti Múzeu, Kúpeľná ul. – štadión pod Okruhliskom, ul. SNP -pri futbal. ihrisku/vedľa 
stavebnín, Dolina - Hela, neďaleko poslednej autobus. zastávky smer Slovinky, Cintorínska ul. – pod židovským cintorínom, 
na konci obytnej zóny smer Plejsy, Sadová ul. - pri Okáloch, Štúrova ul. – križovatka blízko trafa, Maurerova ul. – pri obyt. 
bloku 32, pod cestou, pri obyt. bloku č.22 , Poštová ul. - za poštou na parkovisku, sídlisko JUH - pri basket. ihrisku, ul. 
Lorencova - Lorencova 1,2,3, Lorencova 9, Hlavná ul. - za predajnou AGRO MILK, obyt. Bloku č. 28, Jesenského ul. – pri 
bývalej skládke správy ciest, Banská ul. – na konci ulice, kpt. Nálepku – križovatka pri trafe

Umiestnenie veľkoobjemových kontajnerov



Deň otvorených dverí vo vynovenom
CVČ PRIMA

Mesačník občanov mesta Krompachy    www.krompachy.sk 5

S. Šmidová: „Voľný čas je fenoménom, ktorý je spolutvorcom pri
formovaní osobnosti dieťaťa a mladého človeka.“

 S príchodom nového školského roka 
odštartovalo svoju činnosť aj Centrum 
voľného času PRIMA v našom meste. 
Zariadenie prešlo viacerými zmenami, 
môže sa pochváliť aj vynoveným 
interiérom. Aj v tomto školskom roku 
ponúka množstvo zaujímavých 
krúžkov.
Viac o novinkách a činnosti CVČ sa 
mohli deti a ich rodičia dozvedieť 
počas Dňa otvorených dverí, ktorý sa 
uskutočnil začiatkom septembra. Pro 
tejto príležitosti sme oslovili riaditeľku
C V Č  P R I M A P a e d D r.  S l á v k u 
Šmidovú.
Ako je to v súčasnosti s trávením 
voľného času u detí?
Výchova detí vo voľnom čase a jej 
pedagogické ovplyvňovanie sa stáva v 
súčasnosti jednou z najdôležitejších 
spoločenských a pedagogických 
požiadaviek u nás i vo svete. Stále 
pretrvávajúce trendy preceňovania 
vzdelávania majú za následok, že 
výchovy akoby ubúdalo, stráca sa 
výchovná funkcia školy i rodiny. 
Mnohé príčiny treba hľadať vo 
využívaní voľného času detí  a 
mládeže, ktorý je často ponechaný 
živelnosti, priemyselnej zábave a nie 
zmysluplnej aktivite, osvete. A práve 
poslaním Centier voľného času je 
r e a g o v a ť  n a  v š e t k y  z m e n y  v 
spoločnosti, ktoré priniesli veľa 
pozitívneho, no prinášajú aj množstvo 
negatív. Voľný čas je fenoménom, 
ktorý je spolutvorcom pri formovaní 

osobnosti dieťaťa a mladého človeka. 
Vytvára možnosti pre rozvoj mladých 
v zmysle autoregulácie. Je všeobecne 
známe, že vysoké percento detí a 
mládeže v popoludňajších hodinách 
nemá kde tráviť svoj voľný čas.
Č o  m á  v  p l á n e  C V Č  P R I M A 
ponúknuť deťom a záujemcom 
o krúžkovú činnosť?
Cieľom CVČ PRIMA bude vytvárať 
spoločné postupy, deľbu práce, 
kooperáciu a koordináciu v meste, 
príp. regiónu v záujme účinného 
naplnenia lokálnej i regionálnej 
politiky voči mladej generácii. Z 
hľadiska dlhodobého pôsobenia CVČ 
ponúknuť a zabezpečiť širokú paletu 
k r ú ž k o v ý c h  č i n n o s t í  a  a k t i v í t 
výchovno-vzdelávacieho procesu 
podľa dopytu a záujmu detí a mládeže 
po činnostiach a akejkoľvek forme 
pomocou preferovaných aktivít za 
účelom zvyšovania kvality CVČ. 
Kvalita a úroveň CVČ PRIMA závisí 
od spokojnosti detí a ich rodičov. Preto 
je nesmierne dôležité rešpektovať 
požiadavky a očakávania detí, rodičov 
a verejnosti. Z toho dôvodu je potrebné 
kvalitu práce v CvČ neustále zvyšovať.

Interiér centra prešiel v uplynulých 
týždňoch výraznými zmenami. 
Prostredie, ktoré sa vám podarilo 
vytvoriť bude vo veľkej miere 
formovať záujem detí o voľnočasové 
aktivity. Podaril sa zrealizovať zámer 
tak, ako ste si to naplánovali?

Áno a v nemalej miere vytvoriť také 
prostredie, v ktorom budú tráviť svoj 
voľný čas,  nech je  prostredím 
príjemným, dôstojným a takým, do 
ktorého sa budú radi vracať.
A to sa nám podarilo vďaka nielen 
úspešnosti v projekte Nadácie SPP, ale 
aj ochotným a správnym ľuďom, ktorí 
sa podieľali na vytvorení krásneho 
príjemného prostredia pre naše deti, 
mládež a dospelých. Preto im v mene 
všetkých, ktorí budú naše CVČ 
PRIMA v krásnom a novom prostredí 
CVČ PRIMA navštevovať patrí moje 
OBROVSKÉ ĎAKUJEM....
Aký prínos má existencia CVČ 
v našom meste?
Aj napriek skutočnostiam, ktoré 
súčasná doba prináša sa budeme snažiť 
aktívnou činnosťou preukázať svoju 
opodstatnenosť, svoje poslanie a 
dôležité miesto pri skvalitňovaní 
života detí, mládeže a ich rodinných 
príslušníkov v našom meste. Samotná 
existencia CVČ a jeho každodenné 
pôsobenie v meste je prirodzenou 
prevenciou pred negatívnymi sociálno
patologickými vplyvmi súčasného 
života a vyžaduje si spoluprácu 
a podporu nielen škôl a školských 
zariadení , ale aj predstaviteľov mesta.

„Svet je v rukách tých, čo majú 
odvahu snívať, dokážu prijať riziko a 
žiť svoje sny – každý podľa vlastných 

schopností,” Paulo Coelho

 Počas leta sme sa venovali príprave objemového krmiva, 
údržbe poľovníckych chodníkov a zariadení. Zakúpili sme 
320 kg kamennej soli, ktorou plníme soliská pre zver.
 Pre informáciu verejnosti uvádzam, že sme doteraz 
v revíri nezaznamenali úhyn diviačej zveri na africký mor 
ošípaných. Vzorky z dvoch ulovených jedincov, katastrálne 
územie Nižné Slovinky a Krompachy, boli odoslané na 
monitoring tejto nebezpečnej nákazy. Výsledky sú 
negatívne.
Prevádzame tiež údržbu lesných studničiek, čo 
dokumentuje priložená fotografia.

Ing. Juraj Skurka, poľovnícky hospodár PZ

Z činnosti
Poľovníckeho združenia Krompachy

(red.)
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 Prečo je dojčenie pre dieťa také 
dôležité a čo ovplyvňuje nástup 
laktácie? Pri príležitosti nedávneho 
Svetového týždňa dojčenia odpovedá 
na najčastejšie otázky vedúca sestra 
n o v o r o d e n e c k é h o  o d d e l e n i a 
Nemocnice AGEL Krompachy Mgr. 
Klaudia Tatarková.
 Odborníci sa zhodujú, že dojčenie je 
pre správny vývoj dieťaťa veľmi 
dôležité. ,,Podporuje citovú väzbu 
medzi matkou a dieťaťom, mamičky sú 
menej anemické a maternica sa po 
pôrode rýchlejšie vracia do pôvodného 
stavu. Ďalším prínosom je, že koža 
dieťaťa je lepšia, stolica nezapácha a 
popôrodné straty krvi sú menšie,“ 
vysvetľuje Mgr. Klaudia Tatarková. 
Dopĺňa, že dojčenie chráni pred 
rakovinou prsníka, vaječníkov a pred 
osteoporózou.

 Dojčiť sa odporúča minimálne 
polroka, pretože materské mlieko 
obsahuje veľmi dôležité živiny - tuky, 
sacharidy, nasýtené mastné kyseliny, 
cholesterol, sodík, draslík,  železo a 
mnohé iné. Pri správnom dojčení 
a dodržiavaní pravidiel dokonca 
nehrozia ani riziká, práve naopak, 
pôsobí ako prevencia proti ochoreniam.
 V  Nemocnici AGEL Krompachy sa 
n a  n o v o r o d e n e c k o m  o d d e l e n í 
o podporu dojčenia stará školený 
personál. ,,Touto témou sa dôkladne 
zaoberáme, absolvovali sme kurzy na 
podporu dojčenia, zúčastnili sme sa 
vzdelávacích aktivít venovaných 
postupom pri dojčení. Konzultácia 
prebieha na izbách matiek, priamo v 
praktickom cvičení a hneď po pôrode 
na pôrodnej sále,“ hovorí vedúca 
sestra. Dojčiť odporúča spočiatku 8 až 

12 krát za deň, plač je neskorým 
príznakom hladu, častejšie sa vytvára 
dostatok mlieka. ,,Na začiatku je 
potrebné ponúkať oba prsníky a 
nezabúdať zaznamenávať dojčenie aj 
pošpinené plienky. O tieto aktivity je zo 
strany mamičiek veľký záujem, čo nás 
veľmi teší. Dôležitá je aj správna strava
m a t k y,  d o d r ž i a v a n i e  r e l a x u  a 
pohybovej aktivity.  Podstatné je vedieť 
odstriekať materské mlieko a následne 
ho uskladniť. Naopak neodporúča sa 
p o u ž í v a n i e  f ľ a š e ,  c u m l í k o v, 
klobúčikov, je to prekážka v technike 
satia,“ dodáva K. Tatarková.

Informácie poskytla
Mgr. Martina Pavliková

Hovorkyňa skupiny AGEL SK

Dojčenie chráni pred rakovinou prsníka

 Detské oddelenie Nemocnice 
AGEL Krompachy dostalo od 
N A D Á C I E  A G E L d v a  n o v é 
prístroje, ktoré rozšíria možnosti 
kvalitnejšej diagnostiky a liečby 
najmenších pacientov a zároveň 
zvýšia štandard oddelenia. Detské 
odde len ie  v  Nemocnic i  AGEL 
Krompachy poskytuje zdravotnú 
starostlivosť detským pacientom zo 
spádovej oblasti 55 tisíc obyvateľov, 
každoročne hospitalizuje okolo tisíc 
detských pacientov.
 Prvým prístrojom je infúzna pumpa 
v cene 1 550 EUR, ide o elektronické 
zariadenie, ktoré sa používa na presné 
a časovo stabilné podávanie infúzií, čo 
má  veľký  význam na  sp rávne 
dávkovanie lieku, aby sa udržala 
terapeutická hladina liečiva v krvi. 
Druhým darovaným prístrojom bol 
videootoskop v cene 676 EUR, ktorý sa 
používa na vyšetrenie zvukovodov 
a ušného bubienka. To má u detí veľký 
význam, lebo vyšetrenie môže odhaliť 
skrytý problém, ktorý treba riešiť skôr, 
ako sa stav zhorší. Je dôležitý aj pri 
podozrení  na  cudzie  te lesá  vo 
zvukovodoch, pri zápaloch stredného 
ucha, čo je u detí častá diagnóza.

,,NADÁCIA AGEL pomáha tým, ktorí 
to najviac potrebujú. Deti sú našou 
budúcnosťou, podporujeme detské 
oddelenia zdravotníckych zariadení, 
pomáhame deťom a rodičom v ťažkých 
životných situáciách, spolupracujeme 
s  C e n t r a m i  p r e  d e t i  a  r o d i n y, 
v  pos lednom obdob í  pandémie 
dodávame pre deti rúška a dezinfekčné 
gély. Aj vďaka daru od spoločnosti 
NESTLÉ môžeme obdarovať Detské 
o d d e l e n i e  N e m o c n i c e  A G E L 
Krompachy, tešíme sa za malých 
pacientov na tomto oddelení, ktorým 
tieto prístroje pomôžu,“ uviedla 
riaditeľka NADÁCIE AGEL Mgr. 
Iveta Chreneková.    
 NADÁCIA AGEL je mimovládna 
nezisková organizácia, ktorá pôsobí v 
Českej a Slovenskej republike už od 
roku 2011. Je súčasťou skupiny AGEL, 
n a j v ä č š i e h o  s ú k r o m n é h o 
poskytovateľa zdravotnej starostlivosti 
v strednej Európe. Jej poslaním je 
pomáhať osobám s hendikepom a 
organizáciám v nadväznosti  na 
zdravotnú a sociálnu sféru. NADÁCIA 
AGEL pôsobí od roku 2017 aj na 
Slovensku. Od svojho pôsobenie 
pomohla 395 žiadateľom a finančná 

čiastka presiahla 270 000 EUR.

Informácie poskytla
Mgr. Martina Pavliková

Hovorkyňa skupiny AGEL SK

Vďaka NADÁCII AGEL majú
na krompašskom detskom oddelení dva

nové prístroje
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 Náš  chrámový zbor  Cant ica 
Cristiana oslávil 30 rokov od svojho 
založenia. Zo začiatku vystupoval na 
bohoslužbách pr i  významných 
sviatkoch a výročiach. Postupne sa 
spevokol stal stmeleným hudobným 
telesom. Počas 30 rokov sa v ňom 
vystriedalo približne 80 spevákov. 
Niektorí sú členmi od jeho založenia až 
dodnes. Za 30 rokov svojej existencie 
sa predstavil na sv . omšiach v 
mnohých významných pútnických 
miestach Slovenska, ale aj v zahraničí, 
kde reprezentoval našu farnosť a mesto 
Krompachy.
 Púť, ako prejav vďaky a prosby 
o požehnanie pre spevokol a jej 
priaznivcov, aj tak sa dá pomenovať 
naše tohoročné spoločné putovanie, na 
ktoré sme sa vydali v piatok 20.augusta 
2021 v skorých ranných hodinách. 
Prvou zastávkou bola Kalvária 
v Banskej Štiavnici, ktorá vzbudzuje 
pozornosť doma i v zahraničí, lebo 
patrí medzi najkrajšie barokové 
kalvárie na Slovensku a v Európe. S jej 
výstavbou sa začalo v roku 1745 
a dokončená bola v roku 1751 vďaka 
d a r o m  b o h a t ý c h  h o d n o s t á r o v 
i jednoduchých baníckych rodín. Má 
17 zastavení, čo je zvláštnosťou, lebo 
kalvárie majú väčšinou 14 zastavení, 
tri kostoly 19 kaplniek a súsošie Panny 
Márie. Potom sme sa presunuli do 
Banskej Štiavnice na Námestie sv. 
Trojice, ktorého dominantou je 

morový stĺp. Námestie je lemované 
meštianskymi domami z 15. a 16. 
storočia.
Z Banskej Štiavnice sme pokračovali 
do Hronského Beňadika, kde sme sa 
ubytovali v benediktínskom kláštore, 
ktorého súčasťou je aj Bazilika minor 
sv. Benedikta opáta. Tam nás už 
čakala mladá fundovaná sprievodkyňa, 
ktorá nás oboznámila s históriou 
kláštora aj baziliky. Všetci sme boli 
p rekvapení  veľkosťou  chrámu 
a priľahlým areálom. Bazilika má 
výnimočné postavenie, lebo sa tu v 
kaplnke uchováva už viac ako 500 
rokov relikvia Kristovej krvi. Náš 
spevokol vystupoval na večernej sv. 
omši, ktorú celebroval vikár a rektor 
baziliky Peter Brodek, ktorý letecky 
požehnával v minulom roku počas 
pandémie na všetky svetové strany 
rel ikviou Slovensko a  po omši 
požehnal aj každého z nás.
 Cieľom našej cesty na druhý deň 
bolo Skalné sanktuárium Božieho 
milosrdenstva na hore BUTKOV 
/765m n. v./ v okrese Ilava. Nad 
kameňolomom v Ladcoch vyrástlo 
najmladšie pútnické miesto na 
Slovensku, kde sa v sobotu 21. augusta 
konala púť k panne Márii Kráľovnej 
a Matke milosrdenstva. Náš spevokol 
sa zúčastnil slávnostnej sv. omše, ktorú
celebroval arcibiskup Cyril Vasiľ 
a sprievodných duchovných akcií. 
Duchovnú slávnosť v scenérii skál 

lomu Butkov a prekrásnej prírody 
hudobne a spevácky sprevádzal 
spevácky zbor z Novej Dubnice, 
speváčka Sisa Sklovská, operní 
speváci Jariabek, Klein a Jožo Ráž, 
ktorý zaspieval pieseň AVE MÁRIA. 
Po ukončení sv. omše sme obdivovali 
12 m vysoký kríž, ktorý je dominantou 
nad Skalným sanktuáriom a v srdci 
ktorého sú uložené vzácne relikvie, 
sochu Panny Márie, ktorá svojou 
veľkosťou 9m patrí medzi najväčšie na 
S l o v e n s k u ,  k a p l n k u  B o ž i e h o 
milosrdenstva, kde sú umiestnené 
relikvie svätých a ďalšie sakrálne 
objekty. Už dnes je sanktuárium 
cieľom tradičných národných pútí, ale 
aj kultúrnych podujatí v pôsobivom 
prírodnom amfiteátri. My sme si odtiaľ 
odniesli veľa duchovných zážitkov 
a povzbudení do ďalších dní.
Je treba poďakovať za krásne strávene 
2 dni všetkým zúčastneným, za krásne 
počasie a nech nám láskavé orodovanie 
Matky milosrdenstva pomáha, napriek 
zmätkom a trápeniam dnešných dní, 
ktoré máme.
 Po ukončení dvojdňového bohatého 
programu s pokojom v srdci a duši, sme 
sa v neskorých večerných hodinách, 
spievajúc mariánske piesne v dobrej 
nálade, vrátili domov.

Agnesa Jarošíková

Cantica Christiana
na pútnických miestach

 Napriek tomu, že aktivity našich 
členov aj v tomto roku boli obmedzené 
pandémiou COVID -19, život v našej 
organizácii sa celkom nezastavil.
 Výbor  mes t ske j  o rgan izác ie 
zorganizoval 27. 5. 2021 turistickú 
vychádzku do bl ízkeho okol ia 
v Kluknave. Po náučnom chodníku, 
ktorého dĺžka je 7,5 km, sme prišli do 
lokality Tri duby, kde sme si urobili 
krátku prestávku s občerstvením. Tu 
nás zaujala skala, na ktorej sú vytesané 
znaky – vraj ide o runové písmo. 
Cestou späť sme prišli k drevenému 
krytému mostu, ktorý je zároveň 

kultúrnou pamiatkou a spája Kluknavu 
s časťou Štefanská Huta.
15.6.2021sme autobusovým spojom 
boli v neďalekej obci Žehra, ktorá je 
známa svojím rímskokatolíckym 
kostolom Ducha Svätého s cennými 
gotickými freskami z 13. a 15. storočia, 
ktorý je  zapísaný do zoznamu 
svetového dedičstva UNESCO. Peši 
sme sa presunuli do neďalekých 
Hodkoviec ,  kde sme si pozreli 
barokový kaštieľ Csákyovcov zo 17. 
s t o r .  s   f r a n c ú z s k ý m  p a r k o m 
a  kap lnkou .  Odt i aľ  sme  sa  po 
vyznačenej turistickej trase dostali na 

Dreveník, kde sa nachádza najväčšie 
travertínové územie na Slovensku. 
Tento travertín bol použitý pri 
výstavbe mohyly M. R. Štefánika na 
Bradle.
Z a  d o d r ž a n i a  p o t r e b n ý c h 
hygienických opatrení sa 21.6.2021 
uskutočnil i  ŠH seniorov  našej 
organizácie na Multifunkčnom ihrisku 
p o d  O k r u h l i s k o m .  Š p o r t o v é 
schopnosti v kategórii mužov a žien si 
meralo 33 členov, ktorí súťažili 
v týchto disciplínach: hod granátom,

Z činnosti miestnej organizácie
Jednoty dôchodcov Slovenska

pokračovanie na strane 8
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 Mobilita, ktorá neškodí životnému 
prostrediu. V tomto duchu sa nesie 
každoročný Európsky týždeň mobility, 
ktorý sa koná v tradičnom termíne 16. – 
22. septembra. Tento rok sa niesol 
v duchu hesla - Bezpečne a zdravo 
ekologickou dopravou.
Jeho cieľom je poukázať aj na iné 
alternatívne formy dopravy ako tie, na 
ktoré sme zvyknutí.
Výber tohtoročnej témy ETM 2021 
vzdáva hold ťažkostiam, ktoré Európa 
a svet pociťovali počas pandémie 
Covid-19.
Okrem využívania alternatívnych 
spôsobov dopravy, ako sú tie, na ktoré 
sme zvyknutí, je tu aj najekologickejší 
spôsob a tým je chôdza.

Chodenie pešo má hneď dve pozitíva. 
Chôdza nezaťažuje životné prostredie 
a prospieva nášmu zdraviu. Svoje o tom 
vie aj riaditeľka Centra voľného času 
v Krompachoch PaedDr. Slávka 
Šmidová. Tá do práce chodieva pešo 
a ako zástankyňa zdravého spôsobu 
života na chôdzu nedá dopustiť. 
Chôdza je predsa len mobilita, ktorá 
neškodí životnému prostrediu.
, , C h ô d z u  m ô ž e m e  r e a l i z o v a ť 
kdekoľvek a kedykoľvek a nepotre-
bujeme k tomu ani žiadne špeciálne 
vybavenie ,či pomôcky: len seba, chuť 
a motiváciu“,“ zdôrazňuje S. Šmidová.
„Chôdza z môjho uhla pohľadu pre 
moje  zd rav ie  znamená  mnoho 
benefitov: či už z hľadiska zdravotného 

j e  p r e v e n c i o u  s é r i e  r ô z n y c h 
chronických ochorení, či z hľadiska 
duševného a psychického. V nemalej 
miere prispieva aj k udržiavaniu 
hmotnosti, či páleniu kalórií.
Chodiť pešo totiž môže ktokoľvek, 
kedykoľvek, kamkoľvek a v ktorom-
koľvek veku. Nikdy nie je neskoro 
začať a vymeniť pohodlný a sedavý 
spôsob života za prechádzky nielen 
mestom, ale aj krásnou prírodou, ktorú 
máme na dosah,“ dopĺňa. A jedným 
dychom dodáva:„A  ak sa vám nechce 
chodiť samým, tak spoločná chôdza 
utužuje nielen zdravie, ale aj vzťahy.“

(šim)

Najzdravšou „dopravou“ sú naše nohy

 V tajničke na september sa nachádza 
výrok nemeckého filozofa, publicistu, 
dramatika, kritika, teoretika umenia, 
predstaviteľa osvietenstva Gottholda 
Ephraima Lessinga. V jeho výroku 
zaznieva myšlienka o šťastí.

Hľadané  slová:
dabing, dacron, dača, dadaista, daktyl, 
dalman, damask, damping, darda, 
dauphin, debitor, decibel, decima, 
dederon, dedikácia, defensio, deficit, 
defusio, degresia, dekalóg, dekort, 
deletio, del, demo, dendrit, deni, dentin, 
denzita, depeša, depo, derby, detto, diák, 
diár, dis, dogma. 

(red.) 

O S E M S M E R O V K A

hod do basketbalového koša, kop na 
bránku a golf. Traja najlepší boli 
odmenení  diplomom a všetkým 
zúčastneným bolo podané pohostenie 
s občerstvením.
28.7.2021 sa niekoľko našich členov 
zúčas tn i lo  zá jazdu  v lakom do 
Ružomberka, kde sme navštívili 
galériu Ľudovíta Fullu, Liptovské 

múzeum, ktoré má 10 zaujímavých 
expozícii a na námestí pod kostolom 
sv. Ondreja  mauzoleum Andreja 
Hlinku. Najbližšie nás čaká stretnutie s 
našimi členmi pri guláši. Niekedy sa 
radi ženieme do sveta, a pritom 
nepoznáme aké krásy a hodnoty máme 
doma a v blízkom okolí.
 Hoci patríme medzi najväčšie 

organizácie, čo sa týka počtu členov 
v okrese, záujem o tieto akcie bol 
veľmi malý.  Zúčastni lo sa ich 
v priemere 15 členov. Ostáva dúfať, že 
sa situácia v budúcnosti zmení a zvýši 
sa záujem.

Agnesa Jarošíková
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